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آماری متناقض با رفتار آقای سرمربی 

چشمی علیه رکورد منحصربه فرد استقلال
تیم فوتبال اســـتقلال در حالی فصل بیســـت ودوم رقابت های لیگ برتر را به پایان رساند که در این فصل از رقابت ها 

بازیکنان این تیم تا قبل از هفته پایانی رقابت های یعنی دیدار مقابل تراکتور یک رکورد منحصر به فرد را از خود به جا 

گذاشته، به این ترتیب که بازیکنان استقلال تا هفته بیست ونهم رقابت ها و قبل از برگزاری هفته پایانی هیچ کدام از 

داور کارت قرمز دریافت نکردند و از زمین مسابقه اخراج نشدند. 

این در شـــرایطی اســـت که در هفته پایانی این رقابت ها و درحالی که استقلال از رقیب تبریزی خود در تهران با چهار 

گل پیش بود، سرانجام روزبه چشمی، کاپیتان این تیم در این دیدار در دقیقه ۶۹ از داور مسابقه کارت قرمز دریافت 

کرد تا این رکورد منحصر به  فرد و بدون تکرار آبی ها در رقابت های لیگ برتر به این ترتیب شکسته شود. 

درواقع کمتر به یاد داریم که تیمی درطول یک فصل چنین عملکردی را از خود به جای گذاشته و بازیکنانش از داور 

کارت قرمز دریافت نکنند، این در شـــرایطی است که باشـــگاه استقلال می توانست با این رکورد در فصل جاری یک 

رکورد منحصر به فرد دیگر مثل قهرمانی بدون شکســـت فصل گذشته رقم بزند اما درنهایت روزبه چشمی مانع از این 

آمار شد.  نکته قابل توجه اینکه هر چقدر بازیکنان استقلال در جریان رقابت های امسال سعی کردند تا از گزند کارت 

قرمز داوران در امان بمانند و به این هدف خود هم رسیدند اما سرمربی این تیم یعنی ریکاردو ساپینتو پرتغالی از این 

حیـــث جبـــران مافات کرده و با عصبانیت و هیجان های گاه وبیگاه خود درکنار خط در چندین مســـابقه از داور بازی 

کارت قرمز دریافت کرد و از سوی فدراسیون فوتبال نیز محرومیت هایی را متحمل شد.

میراث بدیمن یامگا برای مدافعان راست استقلال

وضعیت پیچیده آبی ها برای دیدار با نساجی
تیم فوتبال اســـتقلال در حالی دیدار هفته پایانی خود مقابل تراکتور را پشـــت سر گذاشت که در این دیدار به مانند 

چند دیدار اخیر صالح حردانی در غیاب یامگا برای این تیم به میدان رفت تا جور مدافع ثابت و فرانسوی استقلال در 

فصل جاری را بکشـــد. یامگا که در دیدار دربی از ناحیه کشـــاله مصدوم شده بود گویا این میراث شوم و بدیمن یعنی 

مصدومیت را برای جانشـــینان خود باقی گذاشته تا جایی که در همین دیدار اخیر در مقابل تراکتور هر دو جایگزین 

وی مصدوم شده تا سرنوشت سمت راست استقلال در بازی با نساجی از مرحله نیمه نهایی جام حذفی پیچیده شود. 

در دیدار عصر پنجشنبه ابتدا حردانی و سپس میرزایی که عملکرد خوبی را از خود به جای گذاشته بود با مصدومیت 

مواجه شـــده و زمین را ترک کردند تا درنهایت جلالی به این منطقه از زمین رفته و در پســـت غیر تخصصی استقلال را 

همراهی کند. حردانی روز گذشته با پای بانداژ شده در تمرین حاضر شد و گویا وضعیت وی تا حدودی بهتر از میرزایی 

هست که زانوی او در این دیدار پیچیده و حالا منتظر است تا  ام آر آی سرنوشت وی برای ادامه فصل را مشخص کند. 

در این بین البته در صورتی که یامگا با سلامتی کامل به تهران برگردد بدون شک این بازیکن گزینه اول ساپینتو برای 

دیدار با نساجی به شمار می رود، در غیر این صورت اگر حردانی یا میرزایی هرکدام به این دیدار برسند، طبق اولویت 

یاد شده استقلال را در دیدار چهارشنبه پیش  رو همراهی خواهند  کرد. این در شرایطی است که در صورت غیبت هر 

3 نفر به مانند دقایق پایانی دیدار با تراکتور، جلالی در ســـمت راســـت زمین و سلمانی در نقطه مقابل در سمت چپ 

در ترکیب استقلال بازی خواهند کرد.

یکشنبه 3۱ اردیبهشت ۱۴۰۲   شماره 386۹

ورزشورزش f a r h i k h t e g a n o n l i n e

فصل خوب تراکتوری ها با شکست 7 بر یک مقابل تیم استقلال به بدترین 

شکل ممکن به پایان رسید. با این حال نباید فراموش کنیم این تیم هرچند 

مقامی کســـب نکرد اما یکی از بهترین فصول خود را پشـــت سرگذاشت. 

بـــا جدایی غیرمنتظره بردیف از تیـــم تراکتور خیلی چیزها تغییر کرد. این 

جدایی در شـــرایطی که بازیکنان با بردیف هماهنگ نمی شدند اتفاق بدی 

برای آنها نبود و با آمدن خمز به بهترین شـــکل ممکن ادامه یافت. در کنار 

جدایی بردیف، بهترین تصمیم باشگاه بازگرداندن محمد نصرتی به تبریز 

بـــود. او که بازیکن این تیم هم بود، در دوران زنوزی مربیگری در این تیم را 

تجربه کرده و بدون شک می توانست کمک حال یک مربی خارجی باشد. 

با پایان فصل و رتبه چهارم تیم تراکتور در این دوره از مسابقات بهانه خوبی 

دست داد تا پای صحبت های محمد نصرتی بنشینیم. گفت وگوی این مربی 

با »فرهیختگان« را در ادامه بخوانید. 

از عملکرد کادر فنی تراکتور در فصلی که گذشت راضی هستید؟

از وقتی کادر فنی جدید به تیم آمد ســـعی کردیم تغییرات زیاد ایجاد کنیم. روش 

خمز با بردیف متفاوت بود و این تغییر تاکتیک زمان لازم داشت. از طرفی ابزار لازم 

برای اجرایی کردن برنامه ها وجود نداشت و روند کار را با اخلال روبه رو کرد. با این 

حال به هر شـــکلی بود کار را پیش بردیم. آنچه در تیم تراکتور موجود بود با روش 

ما جور درنمی آمد؛ مثلا این تیم مدافعان زیادی داشـــت درحالی که ما به عناصر 

هجومی نیاز داشتیم و تیم در این بخش فقیر بود. با این حال خمز مربی بهانه گیری 

نبود. او سعی کرد با یک سری تغییرات کار را به بهترین شکل ممکن پیش ببرد. به 

همین دلیل هم گوستاوو را در هافبک وسط بازی داد یا صفا هادی هافبک دفاعی 

شد. البته فقط من نبودم که به او کمک می کردم بلکه خوآکین به واسطه اینکه با 

خمز همزبان بود و از طرفی از فوتبال ما شناخت داشت، واقعا کمک بزرگی بود. 

فقر بازیکن در برخی خطوط به شـــدت به تیم تان صدمه زد اما نخواســـتید 

بازیکن جدید جذب کنید. 

ما می خواستیم در نیم فصل بازیکنان مورد نیاز خود را به خدمت بگیریم اما بازیکن 

باکیفیتی که بتواند برای ما عملکردی تاثیرگذار داشته باشد در دسترس نبود. از 

طرفی کاوه رضایی را هم از دســـت دادیم و تعداد بازیکنان مورد نیازمان کمتر هم 

شـــد. البته کادر فنی و باشگاه خیلی تلاش کردند کاوه را برگردانند، خیلی به او 

فرصت دادند اما نشـــد که بماند. بازیکن خارجی هم به کارمان نمی آمد؛ چراکه 

بازیکن برای مسابقات جاری می خواستیم و طبعا یک بازیکن خارجی نمی توانست 

کار ما را راه بیندازد چون تا بخواهد با این فوتبال و خصوصیاتش کنار بیاید، فصل 

تمام شـــده است. درنتیجه مجبور بودیم با همان توان محدود ادامه دهیم و فکر 

می کنم بد کار نکردیم. 

از عملکردتان راضی هستید؟

ماحصل کار ما نســـبت به شرایط موجود خوب بود. واقعیت این است که خمز در 

راس کار خیلی برای این تیم زمان گذاشت. اینکه یک بازیکن تغییر پست دهد کار 

راحتی نیست بلکه هفته ها روی این موضوع فکر و برنامه ریزی شده تا جواب دهد. 

خمز برای اینکه بتواند بر مشکلات غلبه کند تمام وقت کار می کرد. 

حتی محل زندگیش در جوار ورزشـــگاه بنیان دیزل و درواقع در 

همان باشـــگاه بود. او همه وقتش را در باشگاه می گذراند و به 

همین دلیل توانست نتایج بهتری بگیرد. 

می گویند آدم بداخلاقی است و همه از او حساب می برند. 

حتی به همین دلیل با عباس زاده و آلوز هم درگیر شده بود؟

او بداخلاق نیست بلکه به اصولش پایبند است. او در پافشاری 

روی اصولش با هیچکس تعارف ندارد. حالا می خواهد مخاطب، دستیار یا بازیکن 

باشد یا مدیر! او سلسله مراتب را از بازیکن باشگاهی تا ملی و مربیگری طی کرده و 

خوب می داند بازیکنان را چطور درک کند و با او چطور رفتار کند. اتفاقا این مربی 

اصلا در فضای مجازی فعالیتی ندارد و اخبار برخی استوری ها در فضای مجازی 

هم با تاخیر به او می رسید. من به دلیل اینکه در فضای مجازی هستم از این اخبار 

باخبرم اما او اصلا توجهی به این چیزها ندارد و کار خودش را می کند. از این رو هیچ 

چالشی با عباس زاده پیدا نکرد و درمورد آلوز هم که باشگاه به خوبی مدیریت کرد 

و کار تمام شـــد. او به همه بازیکنان به یک چشم نگاه می کند و اگر هم قرار باشد 

بازیکنی را توبیخ کند واقعا انجام می دهد و مدارا نمی کند. حالا ممکن است این 

اتفاق در جمع رخ دهد یا خفا؛ تشخیص آن با خمز است. 

در پی این اختلافات بین او و بازیکنان، برخی فکر می کنند شاید دریافت 7 

گل از استقلال تلافی بدخلقی های خمز در طول فصل بوده است؟

این شکســـت فنی بود و مـــا بی انگیزه بودیم. من هنوز فیلم بـــازی را ندیده ام و 

تجزیه وتحلیل درستی از آن ندارم. باید فیلم را ببینم و بازیکنان را 

آنالیز کنم تا بتوانم اظهارنظر درستی داشته باشم. قطعا نمی تواند 

عمدی در این اتفاق باشـــد. هواداران ما از همه جای ایران خود 

را به ورزشـــگاه آزادی رساندند و حتی بیشتر از تیم رقیب بودند، 

چرا باید با این همه هوادار چنین رفتاری شود؟ من می دانم که 

این شکست دلایل فنی دارد. تمرکز بازیکنان به هم ریخته بود و 

 انگیزه لازم را نداشتند. از این رو دلایل آن نتیجه قطعا مورد بررسی 

قرار می گیرد. تنها چیزی که با قاطعیت می گویم این اســـت که 

گاهی یک بازیکن حدش همین است و نمی توان از او توقع بیشتری داشت. مثل 

وزنه برداری که وزنه 200 کیلویی را بالای سر می برد اما در مهار وزنه 201 کیلوگرم 

ناتوان است.  این همان معنی توانایی است که در بازی ما نیز صدق کرد. 

هواداران تان واقعا در آزادی با این نتیجه اذیت شدند. 

تنها چیزی که برای ما از این بازی ماند شرمندگی بود. هرچند باشگاه بیانه ای در 

این خصوص منتشر و از هواداران عذرخواهی کرد اما من نیز بر خود لازم می دانم 

شـــخصا از همه آنها معذرت خواهی کنم. می خواهیم یک تیم خوب برای فصل 

بعد ببندیم و هواداران مان را با نتایج بهتر خوشـــحال کنیم. من در پرسپولیس 

هم بازی کردم اما واقعا هیچ تیمی مثل ما چنین هوادران پرشوری ندارد. با همه 

احترامی که برای هواداران دیگر تیم ها مخصوصا پرسپولیس قائل هستم اما باید 

بگویم تراکتورها همانند ندارند. در بازی با اســـتقلال حتی از تماشاگران حریف 

هم بیشـــتر بودند و همین حضور گرم شان مرا شـــرمنده کرد. دلم می خواست 

بازیکن بودم و به میدان می رفتم و در این بازی های سخت کمکی می کردم که 

کمتر ناراحت شـــوند. من در ورزشـــگاه آزادی مقابل استقلال رفت و برگشت با 

پیراهن تراکتور بازی کردم و 2 گل زدم، از این رو این نتایج مرا ناراحت می کند. 

لیســـت خروجی تیم تان مشخص شده اســـت؟ برنامه تان برای فصل بعد 

چیست؟

خمز با مالک و مدیرعامل در ارتباط است. من واقعا در نقل و انتقالات دخالتی 

ندارم. البته زمانی که در مورد بازیکنی همفکری بخواهند مشارکت می کنم اما 

باشـــگاه کمیته نقل و انتقالات دارد که به شـــکل حرفه ای جذب بازیکن جدید 

و جدایـــی بازیکنان مازاد را دنبال می کند. قرار اســـت بازیکنان باکیفیتی به ما 

اضافه شـــوند. با این حال ما بیشـــتر تمایل به جذب بازیکن خارجی داریم. اگر 

فدراسیون همان طور که مالک باشگاه تراکتور پیشنهاد داده سهمیه استفاده از 

بازیکن خارجی را به ۶ بازیکن برساند، می توانیم نفرات بهتری جذب کنیم. قیمت 

بازیکنان داخلی به شدت بالا است و با افزایش سهمیه استفاده از بازیکن خارجی 

این قیمت ها شکســـته می شود. از این رو باشگاه ما بازیکن خارجی می خواهد. 

شاید جذب بازیکن خارجی وقت و انرژی بیشتری را به لحاظ آشنایی و جاافتادن 

بازیکن برای ما داشته باشد اما برای مربی که تمام وقت خود را در بنیان دیزل و 

در کنار تیم و درون باشگاه سپری می کند کار سختی نیست. البته او از بازیکنان 

داخلی هم شـــناخت خوبی دارد. خمـــز در طول فصل در محل کارش مدام در 

حال آنالیز رقبا بود و قطعا از بازیکنان هم شـــناحت پیدا کرده و فکر کنم دیگر 

همه لیگ را به خوبی بشناسد. 

در لیگ بیست ودوم اعتراض ها به داوری به اوج خود رسید و با تحلیل عملکرد 

داوران دیگر مشخص است که اشتباهات تاثیرگذار بسیاری داشتند. حتی 

خمز که در ابتدا هیچ اعتراضی نمی کرد، این اواخر معترض بود و شـــما هم 

در بازی آخر گویا اخراج شـــدید. آیا فکـــر می کنید قضاوت های این دوره از 

رقابت ها جای سوال دارد؟

من همواره معتقدم باید به نظر داور احترام بگذاریم. کم حاشیه ترین نیمکت این 

فصل بودیم چون اعتقاد داشتیم نباید اعتراض کنیم. درحالی که می دیدم نیمکت 

حریف تا میانه زمین برای دعوا با داور می رود اما ما همواره سکوت می کردیم. در بازی 

با استقلال هم برای آرام کردن بازیکنان به میدان رفتم و کارتی نگرفتم، گزارشگر 

بازی اشتباه کرد. اگر می خواهیم داوری پیشرفت کند باید اجازه دهیم داوران در 

آرامش کارشان را کنند؛ چراکه اعتراض های ما تمرکز داور را به هم می ریزد و ادامه 

قضاوت را با اخلال روبه رو می کند. خمز همیشه تاکید داشت وقتی اعتراض زیاد 

شود عنان کار از دست داور خارج می شود و خودمان ضرر می کنیم. با این حال 

نظر شـــخصی من این است، اگر داوری ضعیف بود باید محترمانه اعتراض کنیم. 

نمی شـــود که ما هزینه  کنیم، وقت بگذاریم و تیمی را به آماده ترین شکل ممکن 

روانه مســـابقات کنیم و آن وقت با اشـــتباهات داور 3 امتیاز را از دست بدهیم. از 

این رو اعتراض محترمانه ممکن است داور را هوشیارتر کند. 

برخی مدعی شدند مسابقات لیگ مهندسی شده بود و حتی ساپینتو گفت 

نگذاشتند تیمش قهرمان شود؟ 

مـــن به این چیزها اعتقاد ندارم؛ چراکه در لیگ بـــودم و دیدم تیم ها چه کردند. 

نمی خواهم درمورد پرسپولیس حرف بزنم؛ چراکه فعلا هواداران ما ناراحت شکست 

هفته آخر هستند و درست نیست من از تیم دیگر بگویم. اما فکر می کنم همه چیز 

با تلاش تیم ها رقم خورد. 

محمد نصرتی در گفت وگو با »فرهیختگان«: شکست 7 گله از استقلال فنی بود نه عمدی

لیگ امسال مهندسی شده نبود
 خمز بداخلاق نیست، به اصول پایبند است          بازیکن خارجی می گیریم تا قیمت داخلی  ها شکسته شود          نیمکت بعضی تیم ها تا وسط زمین برای دعوا با داور می رفتند

استقلال برادری اش را ثابت کرد اما

همراه اول دوباره بدقول شد 

تیم فوتبال اســـتقلال بعد از کســـب عنوان سومی رقابت های 

لیگ برتر در حالی به نیمه نهایی رقابت های جام حذفی رسیده 

و در این مرحله روز چهارشـــنبه به مصاف نساجی خواهد رفت 

که همچنان بحران بی پولی، چالش بزرگی را برای مدیران این 

باشـــگاه ایجاد کرده تا جایی که آنها تنها چند روز فرصت دارند 

برای آنکه این بحران بیش از این بالا نگیرد و مخاطره آمیز نشود 

با تامین منابع مالی، معوقات و مطالبات بازیکنان و کادر فنی را 

به آنها پرداخت کرده تا به این ترتیب به بخش عمده ای از تعهدات 

خود عمل کرده باشند. 

استقلالی ها که بعد از تغییرات مدیریتی و رفتن علی فتح الله زاده 

با رایزنی وزارت ورزش و بانک شـــهر موفق شدند با تامین منابع 

مالی ارزی پرونده اســـتراماچونی بزرگ ترین طلبکار خارجی 

خود را ببندند، بعد از این قضیه همچنان با مشـــکلات عدیده 

مالی دست وپنجه نرم می کنند. با این تفاصیل اما طی روزهای 

گذشته از این موضوع خبر دادیم که قرار است بعد از رایزنی های 

برخی نمایندگان مجلس در کمیسیون اقتصادی و البته سازمان 

خصوصی سازی با شرکت همراه اول این اپراتور سرانجام کوتاه 

بیاید و مطالبات استقلالی ها را به آنها پرداخت کند. البته این 

قضیه قرار بود امروز و فردا عملیاتی شود اما شنیده های خبرنگار 

»فرهیختگان« حکایت از آن دارد که همچنان خبری از پرداختی 

از سوی همراه اول نیست. 

در این بین قرار بود امروز جلسه ای بین مسئولان باشگاه استقلال 

با این اپراتور تلفن همراه برگزار شود اما به خاطر برخی موانع این 

جلسه برگزار نشد. پیش از این حتی گفته شده بود شرکت همراه 

اول تا زمانی که علی فتح الله زاده، مدیرعامل باشگاه استقلال 

باشـــد به تعهدات خود در قبال این باشگاه عمل نمی کند. این 

قضیه محقق شـــد تا در ادامه و با روی کار آمدن حجت کریمی 

روزنه ای از امید برای حل این ماجرا ایجاد شـــود و این در حالی 

است که تا امروز همچنان خبری از باز شدن این گره و پرداخت 

مطالبات استقلالی ها از سوی این اپراتور منتشر نشده است. 

پیش از این در »فرهیختگان« اعلام کردیم پیش قرارداد باشگاه 

استقلال با همراه اول در زمان مدیریت مصطفی آجورلو آماده و 

براساس این قرارداد، مقرر شده بود این شرکت پرداخت حدود 

1۵0 میلیارد تومان را به اســـتقلال انجام بدهد، اما در ادامه و 

با اعلام کاهش این رقم از ســـوی این اپراتور و ســـپس تغییرات 

مدیریتی و با روی کار آمدن فتح الله زاده این پیش قرارداد رسمی 

نشده و هیچ گاه امضا نشد. 

در ادامه اما استقلالی ها با تبلیغ همراه اول روی پیراهن و فضای 

محیطی پیرامون باشگاه، رقابت های فصل بیست ودوم لیگ برتر 

را برگزار کردند، این درحالی است که از این بابت که قرارداد سفت 

و سختی در کار نبوده تا درنهایت این اپراتور تلفن همراه برای عدم 

پرداخت مطالبات استقلالی ها این بهانه را داشته باشد که این 

باشگاه بدون قرارداد این اپراتور را تبلیغ کرده است.

از زمان روی کار آمدن حجت کریمی در باشگاه استقلال و بنابر 

کمک های مالی بانک شهر به این باشگاه، تبلیغات این بانک در 

چند دیدار اخیر روی پیراهن استقلالی ها نقش بسته، این در 

حالی است که در دو دیدار اخیر شاگردان ساپینتو در رقابت های 

لیگ برتر مقابل مس رفسنجان و تراکتور، با زمزمه های باز شدن 

گره همکاری بین همراه اول با باشگاه استقلال باز هم بازیکنان 

این باشگاه در حالی مقابل رقبای خود به میدان رفتند که روی 

پیراهن این تیم لوگوی تبلیغات همراه اول نقش بســـته است و 

حتی شـــنیده می شود قرار است در برای ادامه رقابت های جام 

حذفی همچنان این اپراتور روی پیراهن استقلال باقی بماند. 

درواقع استقلالی ها ســـعی کردند یک بار دیگر برادری خود را 

در قبـــال این اپراتور ثابت کنند اما بدقولی شـــرکت همراه اول 

در پرداخت مطالبات اســـتقلالی ها مدیران این باشـــگاه را با 

چالش مالی بزرگی مواجه کرده و به نظر می رسد در صورت عدم 

همکاری همراه اول با آبی ها در آینده نزدیک این باشگاه دچار 

بحران بزرگش شود. 

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش
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